
+ UČITELJSKO DRUŠTVO ZA 
MEŽIŠKO DOLINO je zborovalo dne 24. 
junija t. 1. v šoli na Prevaljah. Od 40 čla
nov je bilo navzočih 27. 

V pozdravnem nagovoru izvaja pred
sednik Peter Močnik, da je pot, ki ga 
hodi društvo, t. j . zastopanje strogo sta
novskih interesov, v sedanji dobi politič
nih razprtij edino pravilna. D o t a k n e 
se t u d i r a z n i h i z p r e m e m b v 
š o l s k i u p r a v i , omenja pa tudi, da 
z uredbami uradniške pragmatike nismo 
zadovoljni; zapostavljeni sx> pri prejem
kih šolski voditelji in z državnim uradni
ki poročene učiteljice. Za o b m e j n o 
š o l s t v o ni nič storjenega, učiteljstvo 
je uvrščeno v 3. draginjski razred, vkljub 
temu. da je ob meji večja draginja kakor 
v notranjosti in tudi službovanje težav
nejše. 

Citanju zapisnika je sledilo poročilo 
o Suusu. Po daljši debati, ki je sledila re
feratu, je bil sprejet predlog, da b o d i 
S u u s p r i v a t n a u s t a n o v a i z 
v e n o r g a n i z a c i j e UJU. 

Prečita se tudi predlog ljubljanskega 
učiteljskega društva glede naobrazbe 
učiteljskega naraščaja. Predlog se sprej
me in navzoči prispevajo predlagano 
vsoto za fond, ki ima pospeševati na
obrazbo učiteljskih pripravnikov. 

Glede šolske uprave in gmotnega po
ložaja učiteljstva so bile sprejete sledeče 
resolucije: 

1. Enodušno izjavljamo, da vidimo v 
sedanjem absolutističnem postopanju pri 
najvažnejših odločitvah v področju šol
stva nevaren prejudic za ureditev šol
stva po bodočem šolskem zakonu in ve
liko opasnost. da se pri teh odločitvah 
uveljavijo tudi neslužbeni vplivi. Čutimo 
se v svojih težko priborjenih pravicah 
ogroženi in protestiramo proti omejit
vam odnosno ukinitvam kompetenc onih 
šolskih korporacij, Id so osnovane na za
konu in v katerih ima učiteljstvo svoje 
legitimne zastopnike, v kolikor niso te 
omejitve in ukinitve v resnici nujne in 
neizogibne posledice predmetnih zako
nov, ki so se uveljavile v vseh delih dr
žave in brez izjeme v vseh področjih 
uprave. Protestiramo zlasti, da se našim 
izvoljenim zastopnikom v višjem šol
skem svetu jemlje vsaka možnost sood
ločevati pri raznih imenovanjih in ukre
pih, protestiramo proti ukinjenju sej okraj
nih šolskih svetov in proti vsaki nameri, 
še nadalje okrnjevati pravice okrajnih in 
krajnih šolskih svetov, ker dajemo načel
no tudi najpomanjkljivejši instituciji, ki 
omogoča sodelovanje širših krogov na
roda, prednost pred birokratskim reži
mom in ker smo načelno proti kršenju 
zakona tudi tam, kjer bi na videz ustre
zala šolskim interesom. 

Poživljamo poverjeništvo UJU, da 
se z vso odločnostjo bori za to, da se 
ustvari do sprejetja novega šolskega za
kona nek provtizorij, ki bo varoval naše 
priborjene pravice soodločevanja v šol
skih zadevah in ne bo izročil šolstva ka
kemu absolutističnemu režimu. 

2. V krajinah Srbije, kjer se oprav
lja služba s stalno zvišano pozornostjo 
ali s posebnim naporom, ima učiteljstvo 
doklade na prejemkih v iznosu 25, 30 ali 
35 odstotkov vseh prinadležnosti. Tudi 
službovanje v naših krajih zahteva za
radi draginje in narodnostnih bojev po
sebnih naporov. UJU naj izposluje te 
ugodnosti tudi za naše kraje, posebno še 
radi naredbe o draginjskih dokladah. ki 
pospešuje s svojimi določbami pravcati 
beg z meje v večje centre, kjer se udob
neje živi 

3. Zahtevamo, da se šolski voditelji 
na primeren način. t. j . v relaciji, ki je 
veljala po starem zakonu med funkcijsko 
doklado in ostalo plačo, gmotno odško
dujejo za trud in odgovornost, ki sta 
združena s šolskim vodstvom. 

4. Zahtevamo — in sicer kot nekaj 
po sebi umevnega — da se izplačujejo 
okrajnim šolskim nadzornikom za služ
bena potovanja potnine v izmeri, kakor 
velja to v obče za državne uradnike in 
se čudimo, da se jih je spričo njih izred
no važne, odgovorne in težavne funkcije 
sploh moglo v tem pogledu zapostavljati. 

5. Zahtevamo izenačenje prejemkov 
omoženih učiteljic z neomoženimi. 

6. Skrajno nehumano je, da morajo 
po dolgih letih zvestega službovanja uči
telji, ki stopajo v pokoj, čakati več me
secev na pokojnino brez vseh sredstev. 
Zahtevamo, da se jim obenem z upoko
jitvijo nakažejo prejemki v obliki akon
tacije. 

7. Zahtevamo takojšnje izplačilo že 
zdavnaj zapadle razlike med starimi in 
novimi prejemki, ki nam gre po prag
mafciki. 

Pri slučajnostih se sprejmeta pred
loga, da se pozovejo šolske oblasti, da 
se otvorijo za učitelje zopet kmetijski te
čaji in da se dovoli carine prost uvoz 
onih učil, ki se pri nas ne izdelujejo. 

Končno se predsednik poslovi v pri
srčnih besedah od enega najzvestejših 
naših članov in obiskovalcev naših zbo
rovanj od tov. Franca Rateja, šol. vodje 
na Holmcu, ki je glasom časniških poro
čil upokojen. Želimo mu. preživeti še 
mnogo let srečno v pokoju, želi pa tudi, 
da bi ostal ipak v naprej naš zvest član. 

iz naše stanovske 
organizacije. 

Gibanje okrajnih društev 
v Sloveniji. 

Poročila: 
+ GORNJEGRAJSKO UČITELJ

SKO DRUŠTVO je zborovalo dne 14. ju
nija t. 1. v Gornjem gradu. Po pozdravu 
konstatuje predsednik z zadovoljstvom, 
da je navzočih 85% članov. Tov. Brand
stetterjevi. ki je odšla v Ribnico na Po
horju, želi tam mnogo zadovoljstva. V 
pokoj je stopila naša zvesta članica Gizela 
Dominkuš in tov. Jos. Terčak. Ta tovariš 
zasluži naše polno priznanje in pohvalo, 
ker je stal več let kot predsednik našega 
društva uspešno v bran viharju in burji, 
ki se je takrat z vso silo zaletaval v dru
štvo. Predsednik mu želi, da zdrav in čil 
učaka še mnogo srečnih let. Tov. Lekše
tu častita na dobro prestalem izpitu. 

Po odobrenju zapisnika prečita pred
sednik došle d o p i s e . 

Za stanovski naraščaj je plačal da
nes vsak član 2.5 Din, za rezervni sklad 
pa 5 Din. 

Podaval je tov. Žemljic o duševni 
svobodi. Nato se je razvil razgovor o 
šolskih knjigah. Odkar ni več uradnih 
zborovanj, ni več enotnosti v nabavi učnih 
knjig; nimamo pa tudi primernih čitank 
za nižje organizovane šole. Sklenilo se 
je naročati knjige, ki jih izdaja Učiteljska 
tiskarna. 

Društvo se izjavi v principu za 
Suus 

Za delegata pokrajinske skupščine 
se potrdita predsednik Pulko in Rainer; 
namestnici sta pa Iva Cerae in Lucija 
Rainerjeva. 

Predlogi, S o g l a s n o se je s p r e 
je l p r e d l o g , na j o s t a n e š o l 
s k a o b l a s t n e d e 1 j e n a, in da je 
delovati na to, da se odpravi kolkovanje 
»Šolskih naznanil« in »Izkazov«, ki odtu
juje šolo domu. 

Popoldne nas je na povabilo posetil 
novi srezki poglavar gornjegrajski gosp. 
Fr. Voušek, da smo se medsebojno spo
znali. 


